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Aquesta setmana Pere Portabe-
Ua i el seu equip han estat ro-
dant escenes diverses de Pont 
de Varsòvia, la" pel·lícula 

amb guió del mateix director i Carles 
Santos i Octavi F^iissa. Escenes noctur-
nes, des d'aproximadament mitjanit fins 
a primera hora de la matinada. La con-
versa, doncs, la mantenim a partir de mit-
janit d'un dia d'aquesta setmana en el Pa-
velló Mies Van der Rohe de Montjuïc. 
L'escena representa un acte sòcio-cultu-
ral, on un periodista entrevista una se-
nyora que no sé ben bé si H han fet lliura-
ment d'un premi o què. El cas és, però, 
que una i altra ve¿da la claqueta va 
anunciant les repeticions o bé les escenes 
diferents que aniran ccmfigurant la peLli-
cula. Feia temps que Pere Portabella no 
es posava darrera una càmera i cridava: 
"Acdó"... 

—A què respon d títol 'Pont de Var-
sòvia': a una història de persones o de 
àtuadons, o bé, per les poques rrferèn-
des que en tinc, a un triangle amorós? 

—A mi m'agrada posar títols que no 
expBqüin res i que no tinguin res a veure 
amb la història; em va agradar aquest de 
Pont de Varsòvia. L'única referència 
que hi ha a la peLlícula és una projecció 
que es fa en un monent donat i on es 
veu el pont de Varsòvia. 

—Qbói és d fil argumentat dd 'Pont 
de Varsòvia'? 

— N̂o hi ha fil argumental diguem-ne 
convencional. És un història, això sí, ac-
tual, en què hi ha una sèrie d'elements 
suggeridors. No hi ha, per entraidre'ns bé, 
cap història quotidiana dek personatges 
que tingui cap interès; hi ha una succes-
sió de seqüèmàes que tenen a veure amb 
una història glotaL Són coses que es 
diuen, actituds que prenai, reaccions a 
les situacions en què es troben, o les situa-
cions que planteja el Ifitai al marge d'elL 

—Sempre és diu qiK a través dd dne-
ma sen'spreten cEr als rectors alguna 
cosa. Ens vols dir alguna cosa? 

—Jo no pretenc dir res. Quan es fa 
una pel·lícula o s'esaiu un llibre o es pin-
ta un quadre s'intenten expressar, o per 
la forma o per la imatge, uns prcájlanes 
que difkálment poder ser-ho per la parau-
la... els elements més abstractes, més irra-
cionals, més matisats, són els que surten 
d'una maiKra bastant més natural; el 
problema està en el fet de tenir la capad-
tat de fer-te enteixlre o de traslladar tot 
aquests axijunt d'elements i contradic-
cions a un llenguatge que produeixi el 
reushat fínal de la omunicació. 

—És un guió molt trebaBat i elaborat? 
—És molt elaborat Ja fa dos anys que 

vam cranençar a pensar-hi però, ccm tu 
saps molt bé, estic molt lligat a la política 
—encara que no tinc cap càrrec des res-
ponasabilitat— i no vaig poder reempren-
dre aquesta activitat fins fa relativament 
poc. 

—Delirés d'un llarg parèntesi, 'Pont 
de Varsòvia' sign^ d retorn de Pere 
Portabdia al món dd dnema. També al 
món dd cinema ^guem-ne comercM? 

—Veuràs, jó sempre he fet dnema 
perquè aquest, naturalment, es veiés i, 
per tant, mai m'he posat d'esquena al cir-
cuits comercials. Tant de bo que aquesta 
pel·lícula, ccm les altres —que no ho han 
estat—, tingués no solament accés siiió 
una vida canerdal bona» perquè el que 
necessita el dnema català, fonamental-
ment, és que sigui axnpetitiu i es pugui 
veure en sales amb ncmialitat i al mateix 
temsp que és pugui finançar cc»n qualse-
vol indústria, amb la sufident capacitat 
d'autofinançament. 

—Sense nec&sitat de subvencions? 
—Sense les subvetracais, efectivament 

Crec que és imprescindible ocupar un 
mercat amb bones condicions i poder fer 
uns productes que siguin desitjats. Ara 
bé, jo continuo amb el mèu rotllo, i és 
que jo penso que ningú, fads im llibre, 
pintis un quadre o dirigidxis una pel·lícu-
la, mai pot tomar a fer el mateix... S'in-
tenta, per sintesi, acurar el llenguatge tot 
cercant el màxim nivell de amunicadó 
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amb la màxima austeritat de mitjans. I 
això es el qúe faig jo, amb el desig, natu-
ralment, d'amljar a la gent, al públic... Jo 
detesto la marginació, encara que quan 
hi he hagut de ser per raons evidentment 
polítiques, he intentat sortir-ne. I af(^eixo 
encara que en cinema no m'agraden gens 
els circuits que no siguin normals ni pú-
blics. I tít dic això per aclarir la meva 
postura. Jo no faig un dne només què 
per a mi; el faig, és clar!, a partir de mi 
mateix, però el que desitjo és qúe tingui 
una Uar^ vida i molta ressonànda. 

—Hi ha molta gent que pensa que d 
dnema potttic o de conqmmb, és a 
d'esquerres s'està perdent o dibSiU. És 
que ha ddxat de temr raó d e s e r o e s t e m 
en un moment en què no està de moda? 

—Jo crec que en el nostre pafe i des-
prés del 1977 va estar de moda, justa-
ment, la política, no ja el dnema, sinó la 
política pel fet que no se n'havia fet des 
del punt de vista democràtic. I pel que fa 
a si està de moda la pòMtica, les pel·lícufes 
necessitaven reflectir aquesta característi-
ca. En altres paraules, que hi havia una 
necessitat de consum. Però aquest no era 
pas el meu cas, concretament Jo ja fda, i 
faig, política, i en les meves pel·lícules no 

necessito introduir-hi cap clau política, te-
nen, si vols, una perspectiva més ideològi-
ca però jo sóc i em reconec moh més 
absttacte. Per tant, doncs, jo no faig dne-
ma potòc en l'estricte sentit del gènere 
perquè no m'interessa; en tot cas trans-
meto, això si, un nivell de ccxnprcHnís per 
vies molt cranplexes i a v^ades, fins i tot, 
moh contradictòries, perquè la política 
procuro realitzar-la de la manera més ple-
na possible. És a dir, no deixant de fer 
política mai. 

—La poKtica, doncs, no t'ha tpartat 
nuà dd dnema? 

—No solament això, sinó que han es-
tat sempre cranpatíbles. L'única dificultat 
és que quan ha arribat la l^alitat i la 
democràda la diqxjmbilitat del temps és 
una ataa. Mentre vaig se senador o dipu-
tat èticament no podia ccmpartir les dues 
coses. Jo crec que dnema i política es 
amplementen molt bé, jo no les podria 
separar mai. Formen part de la meva ma-
teixa raó de ser. 

—En què ha canviat d dnema català 
des de la famosíssima Escola de 
Barcelona? 

—Doncs en moltes coses. Primer ha 
canviat el context general del país, cosa 
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que benefida a tothom i no cal dir al 
cinema. Hi ha un marc no solament de 
llibertat sinó que hi ha possibilitats d'ar-
ribar molt més enllà. Pel que fa a la 
indústria cinematogràfica estem tant fo-
tuts com abans. No s'han preocupat de 
crear i fomeiitar la indústria, les infras-
tructures necessàries; tampoc de poten-
dar autors o d'ensenyar a tècnics... No 
hem sabut, o pogüt, aprofitar els avan-
tatges del canvi sinó que ens trobem 
una situadó endèmica molt semblant a 
la d'abans. 

—Com veuries o entendries una bona 
piyoica GnstitudonaO de dnema? 

—Doncs que no hagués de donar 
subvendons. Que s'alliberessin d'aquest 
pes i que no es preocupessin. L'única 
cosa que jo entenc que haurien de fer 
les institudons és vetUar perquè a través 
del món cultural en geïu^ es fomenti, 
per tots eÈ mitjans possibles i amb una 
infrastructura seriosa, una bona escola 
de cinema, uns bons estiidis cinemato-
gràfic&i tota una sèrie de qüestions que, 
aplicad^ a altres activitats; permetessin 
que les persones, els qui podessin i vol· 
guessin dedicar-s'hi, trobessin les còndi-
dons més bones per poder-ho fer. 

M arç serà un mes pròdig, i 
ja hi entrem amb un progra-

ma dens d'esdeveniments sota 
el signe de la diferència. En primer 
lloc, un rhà a mà entre Joan Pi-
neda i Raymond Alessandrini, que 
separadament acompanyaran 
al piano el clàssic Barret de palla d'I-
talià, de René Clair, en la sessió 
inaugural de la Setmana de Cine-
ma Francès d'enguany, durant 
la qual es podran veure films de 
Jean-Charles Tacchella —Tra-
velling avant—, Amès Yarda — 
Jane B—, MichelDeville, —La 
lectrice—, André Delvaux — 
L'oeuvre au noir—, entre altres. 
Tancarà la setmana una altra 
inauguració, la del seminari 
Mètodes de producció i gestió, orga-
nitzat per rOficina Catalana de 
Cinema, amb la presència d'Ec-
kart Stein, que parlarà de la di-
ferència europea. 

En sintonia amb ella però 
avançant-se un dies, arribarà el 
protagonista de la setmana: 
Marin Karmitz. Nascut el 1938 a 
Bucarest, el 1947 va atracar a -
Marsella després d'un periple amb 
la seva famüia, a bord d'un vai-
xell de refugiats refusat per dive-
sos països. A França, es va edu-
car, va estudiar cinema, esdevin-
gué realitzador (de cinc films) i 
productor, al principi només de -
curtmetratges, va passar per^ 
una etapa de cineasta militant i, 
convençut que per canviar la si-
tuació del cinema s'havia d'atacar 
en tots els fronts, el primer de 
maig de 1974 es va estrenar com a 
exhibidor amb el primer dels 14 
Juillet, ara una important cadena 
de sales, amplià la seva activitat 
a la distribució i no deixà de pro-
duir i coproduir, sobretot en la 
dècada actual, amb una filmogra-
fia de gairebé trenta títols, en 
què trobarem una bona mostra del 
cinema diferent, de l'autoria eu-
ropea: Alain Renals, The Angelo-
poulos, el germans Taviani, 
Claude Chabrol, Alain Tanner, 
Louis Malle, Ken Loach,. au-
tors consagrats, però també el de-
but de noms nous, com Romai 
Goupil o Claire Denis, sense obli-
dar els cineastes d'altres conti-
nents, com Ruy Guerra i Yilmaz 
Guney. 

Unà activitat important però 
insuficient per a Marin Karmitz, 
que va veure clar el profund 
canvi en el panorama de l'àudio-
visual i es va preocupar de pro-
duir emissions de vüieo —sobre 
científics, sobre directors de la 
seva escuderia—, de posar un peu 
a la televisió —amb un espai 
propi M6— i de fer-se un catàleg, 
compost no solament per les se-
ves produccions sinó també per 
pel.lícules antigues i modernes 
—amb la compra de drets àudio-
visuals mitjançant la societat 
Canal 01—. Una visió, doncs, més 
propera a la del marxant o l'edi-
tor —termes de predilecció de Ma-
rin Karmitz— que a la del pro-
ductor tradicional. 

En tornarem a parlar al llarg 
d'aquest mes MK2. 
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